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De 28 vitrines aan weerszijden van 
de Sint Antoniesbreestraat staan 

drie maanden lang in het teken van de 
lange geschiedenis van de straat: 25 vi-
trines met oude foto’s, één met een in-
gekleurde prent uit 1760 en twee met 
oude plattegronden van 1544 en 1625.
Om te vieren dat de straat er na een 
half jaar “herinrichten” weer pico bel-
lo uit ziet, hebben Sjaak van der Leden 
en Winne Meijering een keuze gemaakt 
uit wat aanwezig is bij het Stadsarchief 
en bij het Vrije Archief Nieuwmarkt, 
verduidelijkt met tekst en hier en daar 
een foto van nu.

De laatste jaren is er veel te doen geweest 
over een herinrichting van de Sint Anto-

niesbreestraat. Er was een werkgroep uit 
de Bewonersraad, die aan architect Hans 
Hageman had gevraagd een ontwerp te 
maken voor  een invulling van de straat 
als een voetgangersgebied, waar auto’s wel 
toegang hadden, maar waar doorgaand 
verkeer werd geweerd. Hij maakte een 
plan met een bestrating van verschillende 
kleuren keitjes op z’n Portugees. Jarenlang 
zijn de plannen aan de Gemeente voor-
gelegd als wensen van de Bewonersraad 
Nieuwmarkt. Daar was men het er mee 
eens dat een herprofilering hard nodig 
was, maar de uitvoering liet op zich wach-
ten. Twee jaar geleden MOEST de Sint 
Antoniesbreestraat op de schop omdat de 
rijrichting voor het eenrichtingsverkeer 
werd omgedraaid, in verband met de ope-

ning van de ODE-brug bij de Prins Hen-
drikkade naar het toekomstig busstation 
aan de IJ-kant van CS. De parkeerplekken 
in de straat moesten naar de andere kant 
van de straat en in de straat zelf werd een 
nieuwe asfaltbaan gelegd om het verkeer 
van de Jodenbreestraat naar de Gelderse-
kade te kunnen laten rijden. Nadrukkelijk 
stelde de Gemeente dat de echte herin-
richting nog in het vat zat en het overleg 
met de werkgroep, aangevoerd door Hans 
Hageman, ging verder. Een aan de eisen 
van de Gemeente aangepast plan – met 
tweekleurige sierbestrating - werd door 
beide partijen aangenomen, maar uitein-
delijk haalde de wethouder daar een streep 
door: er diende soberheid betracht te wor-
den in deze tijden van crisis en bezuini-
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Wijkcentrum d’Oude Stadt presenteert:

‘Sint Antoniesbreestraat in the picture’
vitrine-expositie in de Sint Antoniesbreestraat, december 2012 / maart 2013



Op hoeveel palen staat Het Scheep-vaartmuseum? Waar ligt Rembrandt van Rijn 
begraven? Hoeveel fietsen zijn er in Amsterdam? Van wie is het Rijksmuseum? 
Wat is het Mirakel van Amsterdam?
Dit zijn vijf voorbeeldvragen uit de nieuwe tweetalige (NL/ENG) uitgave ‘1000 
Vragen over Amsterdam’.
Niet alleen voor toeristen, ook voor bewoners is dit boek in waaiervorm zeer 
geschikt om op een leuke en eenvoudige manier de historie en cultuur van de 
stad door en door te leren kennen.
De presentatie heeft plaatsgevonden op 27 november in de Zuiderkerk.
Het concept is bedacht door buurtbewoner Henri van Poll, zelfstandig werk-
zaam onder de naam GoMedia: “Toen ik in 2005 in Amsterdam kwam wonen, 
had ik wel duizend vragen over de stad. Ik ben toen eerst alle musea gaan bezoe-
ken, om zo de stad echt te leren kennen. Dat is de basis geweest van deze waaier. 
Amsterdam heeft zo ongelooflijk veel te bieden. En er zijn zo veel leuke en onbe-
kende weetjes.”
Henri heeft al eerder van zich doen spreken, toen hij deze zomer het verval van 
de bankjes op het Zuiderkerkhof niet langer kon aanzien en met verfpot en kwast 
actie ondernam.
De waaier is voor tien euro te koop in de boekhandel.

Henk Oldeman

gingen. In juli begon de herprofilering, 
die een half jaar zal duren: ook leidingen 
en riolering moeten worden vervangen. 
Nu het eerste gedeelte van de straat klaar 
is, blijkt de soberheid wel mee te vallen: er 
is geen asfalt meer te bekennen. Van plint 
tot plint zijn klinkers toegepast, er liggen 
brede natuurstenen trottoirbanden, er is 
meer ruimte voor voetgangers, er zijn wat 
meer fietsnietjes en minder auto-parkeer-
plaatsen. De winkeliers lijken tevreden; 
het verkeersriool is meer op een aangena-
me winkelstraat gaan lijken. Zo is de Sint 
Antoniesbreestraat langzamerhand weer 
aan het worden wat het vóór de tweede 
wereldoorlog ook was: een gezellige win-
kelstraat.   

Sjaak van der Leden
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Wijkcentrum d’Oude Stadt presenteert:

‘Sint Antoniesbreestraat in the picture’
vitrine-expositie in de Sint Antoniesbreestraat, december 2012 / maart 2013

Foto links: Jacob Olie, 1890. bron: Stadsarchief, 
Amsterdam
Foto boven: Sjaak van der Leden, november 
2012, beide foto’s zijn genomen vanuit een raam 
op de eerste verdieping van de Waag op de 
Nieuwmarkt.

Leer alles over de hoofdstad in 
‘1000 Vragen over Amsterdam’
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Fietsen van de nieuwmarkt

Ze dweilen de straten af
ontwijken glas
zigzaggen tussen etensresten en karton
staan hun mannetje in de stad

op tijd stoppen ze, net gedresseerde honden
voor nonchalante studenten en gehaaste 
tramreizigers
voor overstekende toeristen die enkel
naar gevels kijken
als de druk op de banden te groot is
vloeken ze, de ijzeren rossen
schieten uit hun krammen
snakken naar een plek
om te bezinnen, om te genieten

ze duiken op een onbewaakt moment
zonder gepiep of gezucht
de gracht in

met velen liggen ze daar
verhalen te vertellen
het slijk luistert
nu het nog kan
want ze komen
om de modder op te scheppen
de fietsen gaan mee
   Erika de Stercke

Lente in de herfst
Herfsttijloze
zonder groen
dronken van licht en aarde
naakt en bloot
geeft zij zich
helemaal.
  Therese

win en
win mij
verblind
en verbind mij
het dovend licht
verdwijnt
zoals de adem
in de slaap

verlies en
verlies mij
vertraag
en daag mij
zoals een duivel
van de advocaat
verliest

laat
en laat mij
roep
en riep mij
sleep
en sliep mij
dood mijn angst
voor de dood

met d of dt
 Jorge

Verslagenheid

De slager is gestorven
Zijn vlees wordt begraven
Door het intens bedroefde nageslacht
Wordt honderd kilo heengedragen
   Pieter Bol

d i c h t e r s pa g i n a
Het straatvoetbalteam van mijn school uit Oud-West speelde 14 
november de grote straatvoetbalfinale van Amsterdam. Midden 
op de Dam. Een geweldig evenement voor voetballiefhebbers.  
As (as is verbrande turf) we gewonnen hadden ... had ik een 
glorieus artikel van twintig pagina’s geschreven en dan had de 
OpNieuw-redactie dat weer geduldig en professioneel terugge-
bracht tot één pagina gejuich en vreugde. Maar mijn team ver-
loor met 4-2 en de droom om Amsterdams straatvoetbalkampi-
oen te worden blijft. Zover ik weet doen de verschillende scholen 
uit de Nieuwmarktbuurt niet of nooit mee aan het mooie kam-
pioenschap. Ik zal eens uitzoeken waarom. In het volgende num-
mer kunt u trouwens van mij een sportverslag verwachten van 
een tafeltenniswedstrijd. Ik ben van plan de strijd aan te gaan 
met onze hoofdredactrice en met de Chinese dokter. Zij spelen 
vaak op donderdag buurttafeltennis. Misschien kan ik daarmee 
dit jaar nog kampioen worden. Dus als altijd schrijf ik nu met een 
al winters voetbalgevoel deze kleine opmaat tot een gedicht.

Jorge

een Andere tAAL 

In de Hema
Pino bij de broodjesbalie
zijn waterblauwe ogen
Die heeft het koud gehad vannacht
Te weinig wijn voor eindeloze straten
en herfstig slapen op steen
gevallen blad

èèèèèèèèèèèèèèèèèè?!
Como esta?!

Wij barsten uit in wederzijds gebarenspel
van taal van klanken dansen wij
tot achter de make-up

Altijd zie ik bevroren bergen
achter hem
Zijn kleine kudde schapen
wacht bij de heg

Ook in de Hema staat een heg
grazen de schapen / huilt
                           de wind

Een plastic zak met poëzie
wordt in mijn hand gedrukt
Buona Giornata!

Ik spreek geen Italiaans. Een beetje Frans en Spaans.
Proef het op de tong

Tekst van Pino  en dit is wat er in mij opkomt

Blanca è la luna  wit is de maan 
que non c’é  zoals eigenlijk niet bestaan
   kan
coperta dalle nuvole half bedekt door wolken
de si puó scavare  littekens op haar gezicht
con la fantasia  zo zeilt zij met mijn dromen
le mani a badile  de handen aan het stuur
nel cielo in   de hemel
il pitacchio  de fietser die mij achtervolgt
che me viene fuore 
dei verdi dei verdini het groen van het blauw
dei blû
e panna bianca blû
fiono alla tuna  witbrood met tonijn

Wat een dichter.
Dank, Pino, voor alle inspiratie.

Ik zou het geen dag uithouden op die manier
en jij blijft je geheimzinnige teksten schrijven.
     Dunya



Er is een bouwkraan neergezet op de 
oude Waal. Hoog torent hij uit bo-

ven en achter de huizen, de grote popu-
lier, en boven het plein van de speeltuin 
achter mijn huis. De bestuurder van de 
kraan heeft plaatsgenomen in zijn hok-
je. Met een liftje is hij boven gebracht. 
Eerst denk ik nog dat ze het huisje van de 
speeltuinvereniging willen vervangen of 
verbouwen. Dan blijkt dat zij de populier 
met zijn machtige kruin gaan bewerken. 
Hopelijk is het alleen maar snoeien en 
niet rooien! Aan de kabel van de kraan 
hangt een man met een kettingzaag. Als 
hij de boomkruin induikt lijkt hij net 
een reuzeninsect, een kever met een fluo-
rescerend schild – of een rijpe vrucht. De 
man bevestigt een kabel aan een grote 
tak, met een andere kabel heeft hij zich-
zelf gezekerd. Dan zet hij de zaag aan, 
een schel, helder geluid, kort en krachtig. 
De grote tak lijkt zich te hebben losge-
maakt uit die grote kruin en zweeft naar 
beneden. Voor de laatste keer speelt de 
wind in zijn bladeren. Even later klinkt 
het dreunen van de hakselmachine. 

Opnieuw wordt de man in de boom als 
een oranje kever opgehesen en naar de 
volgende tak verplaatst. Hij bevestigt de 
kabel. Weer klinkt de zaag, een witgou-
den stofwolkje waait op en een volgende 
tak zweeft naar beneden. De man houdt 
pauze, de kraan laat hem met zaagma-
chine, kabels en al naar beneden zweven. 
Hoe moet dat voelen voor die mensenke-
ver, zo zonder grond onder zijn voeten? 
Het enige contact met de grond is de ka-
bel die hem vasthoudt en de takken die 
hij even later snoeit. 

De samenwerking tussen de man in de 
boom en de kraanmachinist moet wel 
goed zijn. De man in de boom is letterlijk 
afhankelijk. Dag bladeren, dag tak, dag 
licht dat nog een keer blinkt op de grote, 
neerwaarts zwevende pluimen. Die man 
in de boom gaat doeltreffend te werk. Hij 
lijkt volledig in zijn element. De machi-
nist in de kraan lijkt een onderdeel van 
zijn machine geworden. Hij is haast on-
zichtbaar, zoals god in zijn schepping. 
Het hijsblok staat stil boven de krimpen-
de kruin. Weer klinkt de zaag, er komt be-
weging in de kraan, het blok schuift langs 
de uitlegger en weer een tak zweeft zijn 
ondergang tegemoet. Het feit dat de man 
met de zaag soms nog even een schijf van 
de overgebleven stomp afzaagt, doet ver-
moeden dat de boom behouden zal wor-
den. Hoeveel nesten verdwijnen met die 
sneuvelende takken? Het broedseizoen is 
gelukkig voorbij. Welke spanwijdte heeft 
de kruin gehad? Ik vermoed twintig tot 
dertig meter.
Nu is de man met de zaag aan de achter-
kant aan het werk en even vrees ik toch 
voor de boom. Ik ga op mijn balkon 
staan om foto’s te maken. Ook andere bu-
ren volgen het gebeuren met spanning. 
Wat gaat er met ‘onze’ boom gebeuren? 
Een buurman wordt voorzichtigheidshal-
ve alvast een beetje woest: ‘Die boom is 
minstens honderdvijftig jaar oud, ze gaan 
ook zomaar al het groen weghalen, er zijn 
mensen die niet van groen houden!’ 

Ik geef uitdrukking aan mijn hoop dat de 
boom behouden blijft en leg uit dat de 
boom zo oud niet kan zijn: ‘Populieren 
groeien razendsnel. Kijk maar naar die 
jonge populier daar, die ze enkele jaren 
geleden in de plaats van een andere oude 
reus hebben geplant. Deze moet wel ge-
snoeid worden, want in de herfst wordt 
dat gevaarlijk als heftige stormen door 
die machtige kruin gaan. De boom kan 
zich wel herstellen.’ 

Ik ga verder met mijn observatie van het 
gebeuren en zie hoe de man voor even 
naast de boomkruin zweeft. Op sommige 
momenten lijkt hij met de kruin versmol-
ten. Alleen de fluorescerende kleuren la-
ten hem dan zichtbaar zijn. Die kleuren 
en die strakgespannen kabels, die maken 
duidelijk dat daar iets buitengewoons 
gaande is. Een stuk techniek wordt daar 
ingezet dat zo’n volstrekt andere werke-
lijkheid ademt dan die boom met zijn 
miljoenen blinkende blaadjes, zijn sterke 
en tegelijk bewegelijke takken en takjes 
en zijn onverzettelijke, dikke stam.

Een grote tak is in de laagte verdwenen. 
Hoog in de lucht staan nog twee een-
zame pluimen. Ook die zijn even later 
gesneuveld. Nu spant het erom. Was dit 
het grote werk? Wordt er nu alleen nog 
bijgewerkt of was dit het begin van het 
einde? Ik moet mijn observaties staken 
en ben benieuwd wat ik later zal zien: al-
leen nog maar strakblauwe lucht met een 
enkele condensstreep of een geschrok-
ken gekortwiekte boom die zich op her-
stel bezint. Ik hoop en vertrouw op het 
laatste. 

POPulieR
Therese van Beeck
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Eerst het goede nieuws: het hart 
van Huis De Pinto is gered voor de 
buurt! Huis De Pinto? Ja, het Pin-

tohuis aan de Sint Anthoniesbreestraat 
krijgt een nieuwe bestemming en tege-
lijk wordt de oude naam in ere hersteld. 
Stichting Huis De Pinto, opgericht door 
bewoners uit de Nieuwmarktbuurt, huurt 
per 1 januari 2013 bijna de hele begane 
grond van het monumentale pand. Dat 
is dus inclusief de centrale leeszaal met 
fraaie schouw en plafondschilderingen. 
Stadsdeel Centrum stelt per jaar een ton 
subsidie ter beschikking aan de Stichting 
om de ruimte te huren en te beheren en 
om sociaal-culturele activiteiten uit te 
voeren.

Baken
Heel verdrietig nieuws daarentegen – 
waar jaren voor gevreesd en tegen ge-
protesteerd werd – is en blijft natuurlijk 
dat we op 14 november na ruim 37 jaar 
afscheid hebben genomen van de alom 
geliefde Pintobieb. De Openbare Biblio-
theek Amsterdam (OBA) is nu echt ver-
trokken. Volgens velen was het de mooi-
ste bibliotheek van Nederland met te-
vens de meest betrokken en persoonlijke 
bibliothecaris die er kon zijn, Liesbeth 
Pijper. Op 22 augustus 1975 werd de bi-
bliotheek door – destijds prinses – Beatrix 
geopend. Na de Tweede Wereldoorlog 
had het pand leeggestaan en was in ver-
val geraakt. Begin jaren zeventig fun-
geerde het vervolgens als eenzaam baken 
in de woestenij van de metroaanleg en 
de rellen daaromheen. Na een grondige 
restauratie en met de feestelijke inge-
bruikname als OBA-vestiging werd ‘Huis 
De Pinto’ tenslotte het symbool van de 
wederopbouw van de Nieuwmarktbuurt. 
De Pinto is de naam van de familie die 
vanaf de 17e eeuw het pand bewoonde 
en het huis heette sinds die tijd dus Huis 
De Pinto. Door de bibliotheek werd de 
afgelopen decennia de naam Pintohuis 
gebruikt.

Bruisend
Maar nu wordt de oude naam weer 
‘nieuw’ en zijn er ook nieuwe kansen 
op deze prachtige plek in hartje Amster-
dam, in deze dorpse oase te midden van 

de horden toeristen, souvenir- en coffee-
shops, auto’s, scooters en riksjafietsen. 
Flink uitdagende kansen zelfs. We krijgen 
als buurtbewoners de mogelijkheid om 
in Huis De Pinto een bruisend centrum 
op te zetten waarin lezen, literatuur, 
kunst, cultuur en communicatie in brede 
zin gedeeld en beleefd kunnen worden. 
Op allerlei manieren en voor iedereen. 
Voor kinderen, pubers, ouderen en voor 
alle leeftijdsgroepen die daartussenin 
zitten. Zodat het een plek is waar buurt-
bewoners en betrokkenen elkaar op een 
leuke en inspirerende manier kunnen 
ontmoeten. Waar echt contact tot stand 
komt, oftewel ‘verbinding’. Zo bewaren 
we hopelijk niet alleen het fysieke hart 
(het gebouw, de leeszaal), maar ook de 
ziel van het voor de buurt zo vertrouwde 
Pintohuis, van Huis De Pinto.

pand. Zo ontstond werkgroep Huis De 
Pinto. De werkgroep bestaat uit zo’n vijf-
tien enthousiaste leden, waarvan som-
mige eerder actief waren voor behoud 
van de Pintobieb. Het grootste deel be-
staat uit nieuwe gezichten uit de buurt. 
Ook hebben zich spontaan twee (ex-)stu-
denten kunst- en cultuurgeschiedenis bij 
de groep aangesloten.

Het rembrandthuis
De werkgroep kon in juni direct aan de 
slag met het maken van een eerste plan 
voor buurtactiviteiten op de begane 
grond van het oude Pintohuis. Dat was 
een eis van de Gemeente om voor (fi-
nanciële) ondersteuning in aanmerking 
te komen. Een driekoppige delegatie 
van de werkgroep ging vervolgens met 
dit plan de boer op: eerst langs bij wet-
houder Roeland Rengelink van Stadsdeel 
Centrum, vervolgens in overleg met me-
dehuurder Museum Het Rembrandthuis 
en tenslotte samen met laatstgenoemde 
op bezoek bij verhuurder Stadsherstel. 
Deze gesprekken zijn allemaal in bijzon-
der grote harmonie verlopen en alle par-
tijen waren het spoedig eens over huur 
en ruimtegebruik. Stichting Huis De 
Pinto huurt de gehele begane grond van 
het pand behalve de ruimte achterin (de 
oude kinderbibliotheek). Museum Het 
Rembrandthuis gaat die ruimte gebrui-
ken voor educatieve activiteiten en huurt 
verder alle bovenliggende verdiepingen.

Hoewel Huis De Pinto de keuken huurt 
en beheert, kan Het Rembrandthuis daar 
ook gebruik van maken en kantoorme-
dewerkers van Het Rembrandthuis ko-
men gewoon via de voordeur aan de An-
thoniesbreestraat binnen en gaan dan de 
trap op. De groepjes kinderen die over-
dag educatieve activiteiten komen doen, 
worden bij de achterdeur opgevangen. 
Ook is afgesproken dat Het Rembrandt-
huis de leeszaal een paar keer per jaar ’s 
avonds voor een bestuursvergadering 
kan gebruiken en dat Huis De Pinto in de 
avonduren eventueel een activiteit kan 
plannen in de oude kinderbibliotheek.

Voorjaar 2013
Die eerste fase van onderhandelingen 

Huis De Pinto
 voor de buurt en door de buurt
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foto: Mathilde muPe

Je eigen strip maken? Kom maar op
opnieuw@nieuwmarktbuurt.nl

nieuwe gezichten
Om dit te bereiken is actieve inzet no-
dig van veel vrijwilligers: van buurt-
bewoners en andere mensen die zich 
betrokken voelen bij Huis De Pinto. Op 
14 mei 2012 – nadat definitief door de 
Gemeente was besloten dat de biblio-
theek zou verdwijnen, maar dat er nog 
wel ruimte was voor een ‘buurtfunctie’ 
– vond tijdens een drukbezochte bijeen-
komst in buurthuis De Boomsspijker een 
eerste oproep plaats om mee te werken 
aan nieuwe plannen voor het historische 



in de zomer was natuurlijk ontzettend 
belangrijk, maar het echte werk is ei-
genlijk daarna pas begonnen: het com-
pleet vanaf de grond opzetten van een 
‘klein cultureel centrum met ontmoe-
tingsfunctie voor de buurt’. Zo heeft de 
werkgroep het geformuleerd. Dit proces 
is nog steeds in volle gang. Werkgroep 
Huis De Pinto, die elke twee weken ple-
nair bijeenkomt, heeft zich ondertussen 
opgesplitst in subwerkgroepen voor ver-
schillende onderwerpen: begroting, in-
richting, bedrijfsplan, publiciteit en acti-
viteiten. Het is letterlijk en figuurlijk een 
hele organisatie!

Op het gebied van financiën moest de 
werkgroep bij het Stadsdeel een precieze 
begroting indienen voor de kosten per 
jaar (100.000 euro) en de kosten voor 
eerste inrichting, aankleding en beno-
digde apparatuur. Er wordt gewerkt aan 
een aantrekkelijk en efficiënt inrichtings-
plan, waarbij alle beschikbare ruimtes 
multifunctioneel gebruikt kunnen wor-
den. In het bedrijfsplan staat tot in detail 
beschreven hoe Huis De Pinto organi-
satorisch en bestuurlijk in elkaar steekt, 
inclusief missie, visie en strategie. Publi-
citeit is vanzelfsprekend van het grootste 
belang. Huis De Pinto zal in het vroege 
voorjaar van 2013 officieel geopend wor-
den. Op dat moment zal er een boeiend 
en divers aanbod zijn van activiteiten 
–per dag, per week, per maand – en dat 
moet iedereen in de buurt – en daarom-
heen – natuurlijk weten.

Stand-up poetry
En wat voor activiteiten komen er dan? 
Het leuke is dat de buurt dit in feite zelf 
bepaalt. Een belangrijk deel van de vi-
sie van Huis De Pinto is namelijk dat er 
gebruik gemaakt wordt van alle creati-

viteit en energie die in de buurt aanwe-
zig is. Huis De Pinto is voor en door de 
buurt. Binnen de werkgroep en daarbui-
ten zijn ondertussen talloze ideeën en 
initiatieven aangedragen. Sommige zijn 
al vastgelegd, andere worden nog verder 
ontwikkeld. Wie een goed plan heeft op 
het gebied van lezen, literatuur, cultuur, 
kunst, communicatie en ontmoeting, 
kan dit dus indienen bij Huis De Pinto 
(zie e-mailadres onderaan dit artikel).

In ieder geval kan iedereen straks weer 
dagelijks terecht in de leeszaal voor het 
lezen van een ruime variatie aan kranten 
en tijdschriften. Kinderen krijgen hun 
eigen hoekje. Er komen weer literaire en 
culturele lezingen. Er is plaats om films 
te kijken, documentaires te maken of 
muziek ten gehore te brengen. Er kun-
nen stand-up poetry avonden voor jon-
geren georganiseerd worden en voor-
leesmiddagen voor kinderen of ouderen. 
De activiteiten die altijd al aangeboden 
werden, worden natuurlijk voortgezet: 
denk aan de leesclubs, schrijfworkshops, 
computercursussen en cursussen van de 
Spinozakring. Tenslotte zal er in Huis De 
Pinto speciale aandacht komen voor ver-
halen uit de buurt en over de buurt: ver-
halen van vroeger en nu, door bekende 
en onbekende buurtgenoten, in woord 
en beeld.

Vrijwilligers
Zoals al eerder genoemd, kunnen deze 
activiteiten alleen maar plaatsvinden als 
veel mensen zich hiervoor inzetten: Huis 
De Pinto heeft (meer) vrijwilligers nodig! 
Er is behoefte aan mensen die plannen 
en initiatieven hebben en deze uitvoe-
ren. Maar er zijn vooral ook vrijwilligers 
nodig die ondersteunende werkzaamhe-
den willen verrichten: aanwezig zijn tij-

dens (een aantal) dagdelen, toezicht hou-
den bij activiteiten, informatie geven, 
sleutelbeheer, kassa en andere praktische 
werkzaamheden zoals stoelen klaarzet-
ten en opruimen. Ook zijn er specifieke 
taken op het gebied van bijvoorbeeld 
publiciteit. Huis De Pinto zal het werken 
met vrijwilligers professioneel aanpak-
ken. Van de vrijwilligers wordt motiva-
tie en verantwoordelijkheid verwacht, 
maar daartegenover staat veel aandacht, 
goede begeleiding en een inspirerende 
omgeving. We hopen dat veel betrokken 
en enthousiaste vrijwilligers zich zullen 
melden!

Namens werkgroep Huis De Pinto
Barbara Heetman

Bent u geïnteresseerd in vrijwilligerswerk 
voor Huis De Pinto en/of heeft u een goed 
initiatief voor een activiteit? Reageer dan via 
contact@huisdepinto.nl

Nagekomen bericht: Dit artikel is ge-
schreven in de aanname dat het Rem-
brandtmuseum de bovenverdiepingen 
van het Pintohuis zou huren. Thans ver-
nemen wij dat het Rembrandthuis zich 
heeft teruggetrokken als huurder. De 
consequenties daarvan zijn op dit ogen-
blik nog niet bekend.  Redactie OpNieuw
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Er is een nieuwe beautyzaak in de buurt, 
LaBotee, op de Geldersekade 76. Een 
zaak gespecialiseerd in behandeling van 
huid en haar. Een uitgebreid assortiment 
aan verzorgingsproducten staat de clien-
tèle ter beschikking.
De salon biedt een veelheid van behan-
delingen aan, waaronder microdermab-
rasie. Dit is een pijnloze techniek om de 
huid gladder, zachter en frisser te maken 
en te ontdoen van fijne rimpels, mee-
eters, puistjes, vergrote poriën, huidver-

kleuringen en ondiepe littekens. Ook 
voor permanente make-up, peelings, 
oxygen-behandelingen en hand- en 
voetverzorging kan men er terecht. De 
zaak beschikt ook over een kapper.
Labotee heeft het haar specialisatie 
gemaakt mensen mooi oud te laten 
worden en daar nemen ze de tijd voor. 
En voor alle duidelijkheid: heren zijn 
ook van harte welkom.
Zie voor meer informatie 
www.labotee.nl

Mensen mooi oud laten worden
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Werelds en beroemd in de Nieuw-
marktbuurt zijn de eerste om-

schrijvingen die je te binnen schieten bij 
het Zeedijkkoor. Nog wel, want hun re-
putatie verbreedt zich. Niet in het minst 
door hun burleske optredens, in Para-
diso, of tijdens de Hartjesdagen en de 
Aprilfeesten op de Nieuwmarkt.
Het koor ontstond in 1993 aan de bar van 
Cafè Verhoeff op de Zeedijk. Buurtbewo-
ners hieven daar zo vaak een aanstekelijk 
lied aan, dat men uiteindelijk besloot een 
koor op te richten. Bob Nasse, een van de 
leden van het eerste uur, zegt daarover 
op de website: “De Zeedijk begon toen 
net een beetje uit het dal op te krabbelen 
en wij wilden met onze liedjes het nega-
tieve imago van de Dijk wat opvijzelen.” 
Het werd een geslaagde missie.
Zoals bij ieder koor ontstond al snel de 
behoefte aan eenduidige kleding. En wat 
ligt er dan meer voor de hand dan de 
inspiratie uit de omgeving te halen. De 
Zeedijk is niet voor niets na de PC Hooft-
straat de beroemdste straat van Neder-
land. De zingende dames van lichte ze-
den en hun pooiers bleken een succes. In 
aanmerking genomen dat koorzang ooit 
in de kerk in zwang raakte om het gevoel 
van samenzijn te bevorderen, geeft het 
Zeedijkkoor daar een heel bijzondere in-
terpretatie aan.

Voor de kledingcommissie van het koor 
ligt de inspiratiebron in het verleden. 
Zouden ze met hun tijd zijn meegegaan, 
dan zou het weinig om het lijf hebben. 
Nu zijn ze een lust voor het oog. Na een 
kakelbont begin ligt het accent op een-
heid en rust in de uitstraling. Op het 
podium zien we dan ook dames, maar 
wel hoerige dames. De heren tonen zich 
bescheidener en bieden geestelijk tegen-

wicht. Bij elkaar een zeer aanwezig koor.
Dirigent is Paul Tijink. Opgeleid aan het 
conservatorium, musicus en dirigent van 
meerdere koren. Behalve het Zeedijkkoor 
leidt hij ook een klassiek en een litur-
gisch koor. Speelt desnoods piano met de 
handen achter de rug. Heeft er zichtbaar 
plezier in als hij er in slaagt het koor de 
kwintessens van een lied te ontlokken. 
Dictie en een goede voordracht zijn voor 
hem dan ook belangrijk. Net als bij de 
meeste koren worden de leden op die 
punten slordig als daar geen aandacht 
aan wordt besteed. 

Het repertoire van het Zeedijkkoor, ont-
leend aan het levenslied (niet te verwar-
ren met smartlappen) en liederen uit de 
kleinkunst, vraagt daar ook om. Van het 
koor wordt verwacht dat ze de teksten uit 
het hoofd kennen. Dat geeft meer ruimte 
voor de voordracht. Het koor kan prach-
tig meerstemmig zingen, maar doet dat 
alleen als de tekst daar ruimte voor biedt. 
Het ontroerende zit ‘m er in als het koor 
zich een lied eigen maakt. 
Soms ontstaat de meerstemmigheid tij-
dens de repetities. Dan pakken de alten 
als vanzelf de tweede stem op en kleuren 
een lied in. Dat is typisch voor dit koor, 
want eigenlijk ligt het meer voor de hand 
dat de tenoren dat doen. In tegenstelling 
tot veel andere koren, werkt het Zeedijk-
koor niet met solisten omdat die de on-
derlinge verhoudingen scheef kunnen 
trekken. De enige die er echt uitspringt, 
is de heilsoldate. De ooit door een dame 
in het koor achtergelaten kleding werd 
door Jelle geadopteerd. Ze zitten hem als 
gegoten en zijn een inspiratiebron voor 
de door hem hartstochtelijk aangekon-
digde nummers; inclusief de collectebus. 
Overigens wordt, los daar van, gehoopt 

dat sponsoren willen bijdragen aan de 
kosten die gemoeid zijn met de optre-
dens.
Als regel hebben de teksten met de buurt 
te maken, soms met Amsterdam, maar 
niet met het levenslied zoals bekend van 
bijvoorbeeld Johnny Jordaan. Prachtige 
liederen, maar die horen bij die buurt. 
Leden van het koor struinen archieven af 
naar mooie teksten en muziek, worden 
soms getipt of horen iets op de radio. 
Soms is dat een buitenlands lied, dat dan 
wordt vertaald. De stijl varieert van pop 
tot klassiek, maar voor alles geldt dat het 
binnen de identiteit van het koor moet 
passen. Veel van die teksten zijn op mu-
ziek gezette verhalen, waard om onthou-
den te worden. Het is niet toevallig dat 
onder meer Willem Wilmink, Jan Boers-
toel, Simon Carmiggelt, en Drs. P. op het 
repertoire staan. Veel van die teksten zijn 
op muziek gezet door Harry Bannink, 
Martin van Dijk en Astrid en Lennaert 
Nijgh.
De begeleiding bij grote optredens wordt 
sinds enige tijd verzorgd door pianist Eel-
co. Paul Tijink kan zich dan volledig op 
het koor richten. Een samenwerkingsver-
band dat wonderwel klikt en voorkomt 
dat het koor op de automatische piloot 
gaat zingen. Voor een recent optreden in 
de Brakke Grond werd een regisseur aan-
getrokken voor de ‘mise en scène’. Hij zet 
de mensen op hun plaats en leert ze goed 
te timen.
Wie ooit een optreden van het koor 
bijwoont, kan daarna zonder gêne zeg-
gen dat hij of zij bij de hoeren was, een 
onvergetelijk moment beleefde en een 
mooie herinnering mee naar huis nam.

Met dank aan Paul Tijink, dirigent en 
Marjanne Lourijsen, koorlid

Het Zeedijkkoor
Evert van Voskuilen



 35 

Een paar maanden geleden kwam er 
een gepensioneerde vrouw op het 

spreekuur. Ze had vanwege haar benen 
kort daarvoor moeten verhuizen naar 
een begane-grondwoning van €650. Ze 
becijferde voor mij haar vaste lasten. 
Ze kreeg €250 huurtoeslag, zodat ze nog 
€400 had te betalen, en ze had een hoge 
zorgpremie. Er waren nog meer vaste las-
ten en het totaal ervan bleek net op het 
bedrag van de AOW uit te komen: €850. 
Meer geld had ze niet. Gelukkig hielpen 
de kinderen met eten, want verlaagd kon 
haar huur niet worden.
De wetgever heeft de afgelopen tien jaar 
een serie van maatregelen getroffen waar-
door de puntentelling steeds hoger is uit-
gevallen. Lage huren bestaan eigenlijk 
alleen nog dankzij de zittende huurders. 
Als die verhuizen, gaat de huur altijd 
fors omhoog. En dit komt natuurlijk ook 
omdat er mensen voor zulke forse huur-
prijzen zijn. Amsterdam is erg populair. 
Veel rijke mensen willen in de stad wo-
nen. In zekere zin drijven die de armen 
de stad uit. Ik heb niet de indruk dat de 
sfeer in de stad en in de buurt hierdoor 
verandert. Rijke mensen kunnen ook erg 
aardig zijn. Maar het is wel een bron van 
juridische procedures om huurders van 
hun woning te krijgen. Het geld lokt. Een 
al wat oudere buurtbewoner aan wie ik 
deze ontwikkelingen beschreef, riep met 
verbazing uit: “Maar dat willen we toch 
helemaal niet!” Daar zit wat in. Maar ik 
ben alleen maar jurist; hij was trouwens 
alleen maar fotograaf en daar doe je ook 
niks mee. En waar doe je wel wat mee? 
We kennen de politieke situatie van het 
moment; er moet bezuinigd worden. We 
hoeven geen bussen naar het Binnenhof 
te organiseren.
Maar die hoge huren kunnen proble-
matisch worden, zoals bij de vrouw uit 
het voorbeeld aan het begin. En het zijn 
niet alleen rijke mensen die naar Amster-
dam komen. Er komen ook studenten of 
net afgestudeerden. Die zijn kwetsbaar. 
Laatst kreeg ik te maken met een aantal 
studenten uit Letland, die met z’n vie-

ren een woning hadden van 60 m2, en 
daarvoor een huur van €2000 betaalden. 
Gemiddeld hadden ze dus elk 15 m2 voor 
€500. Aan die huur was niets te doen. 
Het was in overeenstemming met alle re-
gels. Het lijkt dan net of de situatie van 
die studenten of van die gepensioneerde 
vrouw normaal is, of tenminste niet on-
rechtvaardig. Zo is het leven; de één heeft 

het nu eenmaal moeilijker dan de ander. 
Toch is hier meer aan de hand.
Hannah Arendt heeft zich in een boek 
met de fraaie titel “De banaliteit van het 
kwaad” gebogen over de vraag hoe in 
het Duitsland van de jaren ‘30 de holo-
caust tot stand heeft kunnen komen. Ze 
deed dit aan de hand van het proces van 
Eichmann, een belangrijke organisator 
ervan. Volgens haar was het vooral een 
kwestie van gewenning. Op een gegeven 
moment vonden Eichmanns meerderen 
dat de Joden gedood moesten worden, 
zijn collega’s gingen daarvan uit, zijn fa-
milie en buren begonnen dat te vinden. 
Het werd normaal. Daardoor dachten de 
mensen er niet meer over na hoe zij het 
zouden ervaren als het hun zou overko-
men. Eichmann deed dat ook niet. Hij 
deed gewoon zijn plicht. Zelf had hij niet 
zo veel tegen Joden. In Wenen heeft hij 
nog een tijdje een Joodse maîtresse ge-
had. Volgens Arendt is dus zelfs de holo-

de banaliteit van uitbuiting

Amsterdam anno 
2012 is natuurlijk 
niet Duitsland in 

de jaren ‘30. Maar 
die banaliteit is 
verontrustend 

hetzelfde

caust het gevolg geweest van het feit dat 
mensen er gewoon aan gewend geraakt 
waren. “The word-and-thought-defying 
banality of evil” noemde ze dat.
Amsterdam anno 2012 is natuurlijk niet 
Duitsland in de jaren ‘30. We moeten de 
zaken in perspectief zien. Maar die bana-
liteit is verontrustend hetzelfde. Wetge-
ver, rechters en dùs corporaties en andere 
verhuurders denken er niet over na hoe 
het is om eten van je kinderen te moe-
ten krijgen, als je die al hebt, natuurlijk, 
of dat studenten €500 moeten betalen 
voor 15m2. Ze doen gewoon hun werk, 
ze weten het niet eens. De particuliere 
verhuurster van die Letlandse studenten 
wist het natuurlijk wel. Maar eigenlijk 
maakte dat niet uit. Het is zo ingebed 
in de structuren en daardoor normaal 
geworden, dat weten of niet weten niet 
meer van belang zijn. Daarom zijn het 
ook banaliteiten.
De dingen zijn natuurlijk wat ze zijn, 
en we moeten ons niet laten frustreren 
in nodeloze opwinding. Maar ook al 
kunnen we verder niets, het is toch van 
belang om na te denken en te oorde-
len, gewoon om – als zoiets een keer op 
je pad komt en je kunt er wat mee – de 
soepelheid van geest te hebben dat ook 
te doen. Voor de lezers van de OpNieuw 
is het natuurlijk overbodig, maar voor 
de duidelijkheid: iemand die voor een 
gewone woning aan vier studenten een 
huur van €2000 vraagt, doet aan uitbui-
ting. Hetzelfde geldt voor een corpora-
tie die voor een gewone woning zonder 
dure hypotheek (en corporatiewoningen 
hebben geen hypotheken) €650 vraagt 
aan een bejaarde zonder pensioen. Daar 
is geen andere reden voor dan hebzucht. 
Het doet afbreuk aan de menselijke waar-
digheid. Het is schandalig en het zou ver-
boden moeten worden.

Peter Commandeur
Woonspreekuur:
woensdagmiddag van 2 tot 5 uur
woensdagavond van 7 tot 8 uur
Nieuwe Doelenstraat 55






